
 
 
 
 

 
НА ПОЛА ПУТА 

Настављени преговори око измена и допуна ПКУ 
Преконормни рад уређен, на реду „технолошки вишкови“ 

 
         У уторак, 15.03.2011.г., настављени су преговори око измена и допуна 
Посебног колективног уговора за основне и средње школе и домове ученика („Сл. 
гласник РС“ број 12/2009). Преговорима су присуствовали представници три 
министарства: Министарства рада и социјалне политике - Данијела Рајковић и 
Рајка Вукомановић, Министарства финансија – Славица Манојловић и Оливера 
Ружић и Министарства просвете – Зоран Костић, Богољуб Лазаревић, Желимир 
Попов, Зоран Трнинић, сви секторски помоћници министра, као и г-ђа Жељка 
Кнежевић, секретар Министарства са сарадницима из правних служби ових 
сектора и представници четири синдиката: СрпС – Хаџи Здравко М. Ковач и 
Драган Јевтић, СОС – Јован Јерковић и Јово Гаврић, ГСПРС „Независност“ – 
Ружица Тодић и Срђан Словић и УСПРС – Миодраг Протић (одсутан је био члан 
Одбора за преговоре Мирко Радета).  
         Иако је првих 20 чланова ПКУ било предмет усаглашавања и формулисања 
тих чланова и на састанку одржаном 09.03.о.г., било је потребно да се један део 
састанка одржаног у уторак посвети додатном појашњењу одређених формулација 
и чланова ПКУ, пошто су поједини синдикати у међувремену имали и министарству 
доставили и друга виђења тих чланова, другачијих од оних који су били на столу 
први пут и који су требали само да прођу техничку редакцију. Након што је већина 
тих чланова још једном појашњена, посао је настављен на усклађивању следећих 10 
чланова ПКУ, у складу са раније усаглашеним заједничким (?!) предлогом четири 
синдиката, ранијим текстом ПКУ и предложеним изменама од стране три 
министарства. На другој рунди преговора нашли су се чланови од 21., па закључно 
са чланом 30., заједничког предлога који су синдикати Министарству просвете 
доставили у четвртак, 03.03. ове године. 
         Елем, након што су допунски прочешљани чланови од 1. до 3. из дела 
Основних одредби, нешто дуже су се чланови Одбора још једном задржали на члану 
5, који је јасније дефинисан, у складу са предлогом синдиката, као и други чланови 
везани за заснивање радног односа, стручно оспособљавање и усавршавање, радно 
време, одморе и одсуства, који чине поглавље 2. ПКУ, које уређује област радних 
односа. Након тога, Одбор за преговоре је наставио рад на поглављу 3. Плате, 
накнаде плата и остала примања, од кога је остао само неусаглашен члан 31., 
односно члан 32. 
         Оно што је синдикално најважније, а то је да су се обе стране у преговорима 
усагласиле око питања преконормног рада и да је Министарство просвете у начелу 
прихватило, а друга два министарства то сматрају за могуће, да се запосленом 
убудуће може повећати педагошка норма у одређеном проценту и преко пуног 
радног времена и то наравно платити, што је у овој школској години био велик 
„камен смутње“ у односима наставник-директори-школске управе, пошто смо и 
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сами били сведоци да су преконормни часови, у правилу били неплаћени, са 
изузетком у Школској управи Сомбор, где је захваљујући управо Синдикату 
настављена пракса да се преконормни рад запосленом и плаћа. Иако су 
представници Министарства просвете најавили да ће се овај проблем решити и у 
Правилнику о норми наставника, васпитача и стручних сарадника, синдикати су 
остали упорни да овај члан мора бити и део ПКУ и да је то, уз критеријуме за 
„технолошке вишкове“, једна од најважнијих ствари за синдикате. Свакако да је 
позитивно и да се коначно донесе Правилник о норми, уосталом као и још 40-ак 
других општих аката и правилника на које школе и запослени чекају „као озебао 
сунце“ и које ће сасвим сигурно помоћи да се односи у школама уреде на 
квалитетнији начин, да се смање тензије између запослених и послодавца и да се 
предупреде спорови и сукоби око нечега што се лако, кад се то хоће, може уредити 
на обострано задовољство. На овај начин се покушава поправити штета коју је 
запосленима са преконормним радом, до кога долази у правилу из педагошких 
разлога и немогућности цепања часова у одељењу на два наставника, направило 
решење колега из УСПРС, који су, из само њима знаних разлога, инсистирајући да 
запослени може имати само до 100% норме у својој школи, оштетили добар део 
колега који имају по неки час изнад норме и којима тај посао није плаћан. 
         Добар део друге рунде преговора утрошен је и на дефинисање начина 
плаћања заменског рада за наставнике, те је и за тај проблем пронађено адекватно 
и прихватљиво решење. 
         Што се тиче иницијативе да се поново у ПКУ нађу коефицијенти за обрачун и 
исплату зарада по врсти и сложености послова и степену стручне спреме, ова 
иницијатива није прихваћена тако да синдикатима остаје једино да покушају у 
преговорима директно са Владом Републике Србије, у чијој је и надлежности 
доношење и измена ове и оваквих уредби, да дођу до нове Уредбе.  
         Како синдикати нису прихватили аргументе Министарства просвете везане за 
питање накнаде плате за време одсуствовања са рада и накнаде запослених за 
одржавање трудноће, остало је да се о истом изјасни Министарство рада.  
         Иако је питање накнаде трошка за долазак и одлазак са рада неспорно за обе 
стране и дефинисано Законом о раду, и даље се ово питање у пракси јавља као 
спорно, те је стога Синдикат инсистирао да се утврди обавезност установе да ову 
накнаду и исплати запосленом у висини пуне цене превозне карте у јавном 
саобраћају и у динамици до 05. у месецу, што се у пракси често појављује као 
спорно и проблематично.  
         Како су синдикати инсистирали и на отпремнинама при одласку у пензију у 
дупло већем износу него што је то било до сада, и за овај члан (26.) остало је да се 
додатно изјасне министарства финансија и рада, као уосталом и за предлог члана 
30., који говори о праву на исплату јубиларне награде, где су синдикати 
предложили нов модел, попут онога прихваћеног од стране Министарства 
унутрашњих послова, што представници три министарства нису прихватили, те је 
остало да и о томе арбитрира Министарство рада и социјалне политике.  
         Преговори се настављају следећи четвртак, када ће највећи део времена бити 
посвећен другој изузетно важној теми за све запослене у просвети – питању 
наставника за чијим радом делимично или у потпуности престаје потреба, односно 
критеријума и поступака којима се овај поступак решава.  
 
Београд, 16.03.2011.год.                                         проф. Хаџи Здравко М. Ковач 
                                                                                    генерални секретар СрпС 


